
Slovo úvodem
Přiblížil se Advent, to krásné období přípravy na Vánoce. Rozsvícení svíce na adventním věnci jsme v
minulých letech spojovali se sobotními koncerty a setkáními v našich kostelích na obou stranách hranice.
Koncerty letos pořádat nemůžeme. Přesto je to čas, kdy můžeme přijít do kostela, a třeba rozsvítit svíčku.
Přidat to malé světélko k tomu, co svítí na adventním věnci. Věřte, je to krásný a důležitý skutek. Ten
maličký plamínek osvítí naše přání, prosbu, či vzpomínku. Máme přece každý za koho, pro koho nebo za
co zapálit svíčku. Ta chvíle ztišení, zamyšlení, vzpomínek, či přání, směřované ke zdroji - světla, života,
lásky, není ztracený čas v klokotu příprav na Vánoce. Štědrý den s krásným stromečkem, slavnostní
večeří a spoustou dárků je také jen  symbol. Podstatné je, koho nosíme v srdci - za koho svítí v kostele -
domě Božím, naše svíčka.                                                                                                                                  

Jana Němcová

měsíců čeká. Letošní rok nás však mnohému naučil.
Třeba tomu, že je potřeba  někdy rázně zpomalit a
zastavit se. Doslova. Začít uvažovat v mnohých
ohledech jinak. Nemyslet si, že máme vše jisté. Nelpět
pouze na povrchních záležitostech, ale uvědomit si, že
to skutečně cenné a důležité mnohdy není vidět. Nelze
to spočítat penězi. Pokud nám ten nový vir a následná
omezení a karantény měly něco něco sdělit, mohlo to
být třeba to, jak zběsilé tempo jsme za poslední dobu
zvolili a odchýlili se od skutečné podstaty života. V
Neratově jsme tento rok zvládli i se všemi omezeními.
Na jaře nás karanténa zasáhla, ale rychle jsme většinu
středisek přeorientovali na šicí dílny. V létě jsme
úspěšně zvládli obrovský nápor návštěvníků. Za
každého, kdo jste Neratov navštívil, jsme velmi vděční.
Vaše návštěva nám pomáhá v dalším rozvoji. Podzim
už se opět nesl v uzavřeném duchu.

I letošní Vánoce budou jiné. Přesto Vám přeji, abyste
prožili nejkrásnější svátky roku s těmi, které máte
nejraději. A ať je nadcházející rok 2021 ve všech
ohledech lepší.                                         

 písni zpívá:  ještě dobře, že člověk neví, co ho čeká… V půli prosince
2020 víme, co všechno jsme už v tomto roce dosud v našem spolku
zažili. Na celkové hodnocení je ještě čas až doběhnou všechna čísla i
dny tohoto roku. Co už ovšem mohu napsat nyní, je poděkování všem
našim zaměstnancům za to, jak to přes všechny špatné zprávy a stresy
nevzdali a nepřestali pracovat podle svých sil a možností. Jak zvládli
všechny změny v naší práci i situace, kdy práce bylo hodně nebo
naopak málo. Stačí si jen vzpomenout na jaro a šití roušek. To jsem se
nestačil divit, kde se všude dá stříhat a šít a kdo to všechno umí. A jak
mnozí přestali hledět na čas a dokázali napnout všechny svoje síly k
tomu, abychom zakázky splnili. A mohl bych pokračovat mnoha
dalšími událostmi z tohoto roku, ale to by nás časopis musel mít
podstatně více stránek! Stalo se už tradicí, že se koncem roku společně
scházíme na zaměstnaneckém večírku a tam je možnost poděkovat
všem osobně. I tuto možnost nám koronavirus vzal. Tak se alespoň
touto cestou připojuji k vánočnímu poděkování předsedkyně spolku
Jany Němcové a pana faráře Josefa Suchára. Bylo mi ctí pracovat s
lidmi, kteří přes svoje vlastní těžkosti dovednou zvládat ještě těžkosti
pracovní i celé doby a věřím, že budeme mít dostatek sil zvládnout i
rok příští! A do toho dalšího roku všem přeji víru v život bez virů,
hodně zdraví a aby nás Pán Bůh dále ochraňoval! A nelze opomenout
ani poděkování všem našim podporovatelům, dobrovolníkům,
společnostem, firmám, kteří nám v tomto těžkém roce pomohli nebo
dali práci. Mnohdy také museli řešit svoje závažné problémy a přesto
dokázali myslet i na nás. My za ně děkujeme v našem kostele a
přejeme jim Boží požehnání do všeho jejich konání!

P. Josef Suchár

 Milí čtenáři, když začínal rok 2020,
většina z nás do něj vstupovala s velkými
nadějemi. Taková hezká čísla přece
budou znamenat hezké události a
zlepšení v našich životech. Koho by
hned 1. ledna napadlo, jaký kolotoč
zběsilých událostí nás následujících 12            

 Myslím, že rok 2020 si budeme všichni
pamatovat až do konce svého života. Když jsme
do tohoto roku s pěkným číslem vstupovali,
doufali jsme, že bude stejný jako minulý a nebo
ještě lepší. A pak nejen naši zemi, ale celý svět,
zachvátil koronavirus a nechce ho pustit zpátky
do normálního života. Jarek Nohavica v jedné 

Přeji Vám, ať světýlky ozářený letošní Advent, i Vás dovede do, Božím světlem, naplněného Betléma.

Antonín Nekvinda



 Naše žamberecká dílna se s uběhlým rokem poprala
snad bez vážnějších šrámů. I když je pravdou, že kvůli
omezení výroby v OEZ během jarní karantény, jsme
domácí pracovníky museli nechat po některé dny bez
práce na 60% platu. Od června se však situace obrátila
a zakázek bylo najednou příliš. Za to, že jsme to
zvládli, bychom chtěli touto cestou poděkovat Lence
Kalvachové a jejím lidem.
 V současnosti musíme také řešit problémy spojené s
převedením části naší dosavadní výroby do Indie. S
výpadky nám ale zatím zdatně pomáhá zase Dáša
Pejcharová z králického střediska. Přes všechny
potíže, se kterými se v tomto roce potýkáme, mezi
námi panují vtípky, smích a dobrá nálada. A
vzhledem k tomu, že vánoční setkání se letos
neuskuteční, bychom chtěli všem našim kolegům ze
Sdružení Neratov popřát mnoho zdraví a štěstí i v
dalším roce naší existence.

 Již třetím měsícem fungují roznosy nákupů pro
pacienty na oddělení omezeně kvůli výskytu covidu u
personálu i pacientů. Vstoupit do Honlova domu
můžeme pouze v respirátorech. Sestřičky na
jednotlivých odděleních nám předají seznamy
nákupů, které se pak připravují v našem občerstvení
do jednorázových tašek. Vozíkem převezeme nákupy
na oddělení, kde je předáme sestřičkám a ony pak
zákazníkům. Bez jejich vstřícnosti a ochoty by
nebylo možné nákupy pacientům zajistit. Děkujeme
personálu všech oddělení za jejich pomoc při
zajišťování nákupů pacientům přímo na pokoj. Bez
nich by to nyní nebylo jinak možné.

I přes omezení stále fungují roznosy nákupů

Fresh bar Albertinum
 Když se poohlédnu několik měsíců nazpět, a pokusím
se zhodnotit, jak se nám dařilo fungovat i v dobách růz-
ných nařízených omezení a zvýšených hygienických
opatření, musím říci, že situaci nám značně
zkomplikoval zákaz návštěv v Albertinu a vycházek
pacientů, čímž jsme přišli o velkou část jednotlivých
zákazníků. Pravidelně si ale u nás objednává šťávy
personál nemocnice. Každé úterý a pátek pak
vyřizujeme objednávky pro stálé zákazníky z Neratova a
Bartošovic, kde se využívá již zaběhnutý on-line
objednávkový systém. Škola a stacionář v Bartošovicích
jsou pro nás v době jejich otevření pravidelným
odběratelem. Každou středu dodáváme šťávy do
velkoobchodu s hračkami Teddies v Žamberku. A
každý druhý čtvrtek na Úřad práce v Ústí n.O., který
nám vypadl jen v době omezeného provozu úřadů.
Situaci nám ztížil i rychlý a prudký nárůst cen surovin.
Ale společným sledováním cen na trhu a rychlou reakcí
se nám podařilo udržet nápoje na stejné prodejní ceně.
Převážná část výroby je prováděna v dopoledních
hodinách s následnou expedicí, aby nápoje byly co
nejvíce čerstvé. Závěrem bych chtěl takto poděkovat
všem kolegům za jejich dobrou a sehranou kolektivní i
samostatnou práci. A díky také Vám všem našim
příznivcům.

 Druhá vlna pandemie covidu 19 nás zasáhla letos  na podzim. Bohužel  jsme museli opět zavřít obchod v neděli,
přišli o návštěvnost turistů, a podepsalo se to na našich obratech. Návštěvnost obchodu byla velmi nízká. I přesto se
personál obchodu snažil. Všichni jsme  dodržovali  vládní nařízení. Naštěstí s druhou vlnou pandemie byly
dostupnější dezinfekce i jednorázové rukavice, které jsme mohli nabídnout zákazníkům. Byl možný případný
prodej jednorázových roušek pro zákazníky, kteří chtěli navštívit obchod bez ochrany úst a nosu. Personál
obchodu pandemii  zvládl bez nemoci, koronavir se nám vyhnul. Děkujeme všem zákazníkům, kteří navštívili náš
obchod. Zakoupením v našem  obchodě jste podpořili především naši firmu Sdružení Neratov a její činnost. S
nastávajícím rozvolněním se těšíme opět na turisty, kteří k nám zavítají.

Aktuálně ze středisek
Nelehký rok žambereckých montáží

Marta Obertová a Dáša Vidličková

Za kolektiv dílny Albertinum O.K.

Jindřich Stehlík

Jak se s druhou vlnou vypořádal neratovský obchod? 

Petra Stárková



 Pro kuchyň a její personál nastaly volnější časy. Hektická letní sezóna je daleko za námi, sanitární týden plný
malování a úklidu také. V adventním čase nám tedy vznikl malý prostor pro osobní realizace. Dominika Taišová
přišla se skvělým nápadem vyrobit si vlastní zeleninový bujón do polévek z vlastnoručně připravené sušené
zeleniny. S nadšením se do toho celá kuchyně vrhla a nyní je tedy konec se všemi umělými dochucovadly a
příměsemi, třikrát hurá! Další osobní realizace přišla v podobě vánočního cukroví od Marušky Víšové a Lídy
Doubínkové. Za pomoci ostatních zaměstnanců kuchyně upekly a nazdobily, i díky vlastním ingrediencím,
skvělé cukroví, které budeme rozdávat jako mikulášské balíčky a ještě zbyde na vánoční stoly. Všem třem bych
tímto chtěla poděkovat za jejich neutuchající elán a chuť do práce. Je to radost :o) Závěrem Vám chci popřát,
jménem celé kuchyně a všech jejích zaměstnanců, pohodové vánoční svátky v rodinném kruhu a mnoho štěstí a
zdraví v novém roce 2021.

Zhodnocení roku na středisku údržby
 Je čas adventní a čas vánoční, je třeba se zamýšlet, rozjímat a slavit. Pokud se v tomto duchu budu zamýšlet nad
naší prací, mohu konstatovat, že byť naši práci není možné zúčtovat jednoduchým kalkulem cen, přesto se
prolíná snad všemi středisky Sdružení, dokončenými stavebními projekty a přípravou dalšího rozvoje Sdružení
Neratov. Vím, že tento rok byl náročný jak do počtu návštěvníků u nás, kteří nás z různých pohledů hodnotili,
tak i do náročnosti doby, kterou způsobila epidemie. Dovolte mi proto, abych všem, kteří na našem středisku
přiložili ruku k dílu poděkoval a popřál především mnoho zdraví, pohody a lásky. Zdraví na prvním místě,
protože jsme asi věkově nejstarší středisko, které Neratov má. Jsem strašně rád, že mohu s našimi "Starci na
chmelu" pracovat, protože i přes mnohdy fyzicky náročnou práci ví, že naše práce má smysl a většinou bývá za
námi vidět. Všem ostatním (dobrovolníkům, sponzorům, andělům i návštěvníkům) přeji za náš malý kolektiv
krásné prožití Adventu a ještě hezčí prožití vánočního času.

Ve stacionáři nás čeká ještě hodně práce. Je potřeba vyrobit
přáníčka, ozdobit vánoční perníčky, také připravit dárky pro
naše blízké, každý, co zvládne. A pokud ne, pomůže asistentka.
Pro naše klienty je důležité vidět za sebou kus poctivé práce.
Na stěně máme adventní kalendář. Na něm vidíme, jak ten čas
rychle utíká a Vánoce se blíží. Každý den chceme někomu
udělat radost.

Oblíbený Vánoční jarmark, který
každoročně pořádají chráněné dílny
Kopeček, se letos kvůli koronavirové situaci
ruší. Nechceme zbytečně ohrožovat
návštěvníky, ani naše zaměstnance.
Doufáme, že se pro vás Kopeček bude moci
otevřít na jaře, při Velikonočním jarmarku. 

 Nastává doba adventní. Ve stacionáři jsme
přivítali našeho pana faráře Josefa Suchára.
Požehnal adventnímu věnci a popovídal si s
klienty.

Adventní čas ve stacionáři

Vánoční jarmark na Kopečku nebude

V Kuchyni vaříme zdravěji a přitom stále chutně!

Pavla Vajrauchová

Jiří Křesťan



Hurá opět do školy!
 Po 14 dnech zavřených speciálních škol, individuální výuce,
videohovorech a domácích úkolech, se ve středu 18. listopadu
děti opět vrátily do školních lavic. Distanční výuka nebyla nic
pro nás, protože nevedeme děti jen slovně. Naopak většina dětí
potřebuje rozvíjet různými stimuly, využitím prvků terapií,
dotekem. Máme teď radost jeden z druhého, obnovujeme již
osvojené dovednosti, které jsme pozapomněli a musíme
vyzdobit celou školu, protože se blíží Vánoce, na které se
těšíme. Kromě učení připravujeme i zimní výzdobu a vyrábíme
adventní věnce jako překvapení pro rodiče. Moc nám chyběl
také náš nový SNOOZELEN, do kterého chodíme rádi na
stimulace a relaxace.

Poděkování
Za chráněné bydlení Domov
děkujeme všem, kteří se zapojili do
sbírky Vánoce v Domově. Jak fyzicky,
tak finančně. Lidé byli velmi štědří,
sešlo se nám téměř všechno.
Děkujeme!  

Klára Kadlecová 

Jana Kubelková a  Mgr. Lucie Podzemná 



Co se jinam nevešlo
Příběh neratovského betléma
 Betlém má v neratovském kostele stálou tradici od chvíle, kdy se začalo s opravami kostela. Vyráběl se vlastními
silami - do procesu se zapojili rodiče s dětmi a jejich kamarádi s postižením. Vždy to byly postavy v životní
velikosti: Maria, Josef a Ježíšek. Dále vůl a osel v opravdové dřevěné chýši z prken se slámou a malou
lucerničkou. Od roku 2018  vyrábí nový betlém naši milí přátelé z České u Brna, manželé Jordánovi. Každý rok
v něm něco přibude. Stále je to chudá chýše z prken a trámů, se třemi postavami v životní velikosti, ale přibyly
ovečky a letos poprvé půjdou do Betléma také tři mudrci neboli tři králové.  Od té doby, kdy se toho manželé
Jordánovi ujali, vypadají postavy opravdu důstojně, vše je hezky uspořádané. U betléma hoří svíce s betlémským
světlem, které si mohou návštěvníci vzít s sebou domů. Je tedy dobré vzít si skleničku nebo podobně, aby
ohýnek cestou domů nezhasl. Marie Adámková

Měsíčník Nově v Neratově vydává Sdruženi Neratov, z. s., Bartošovice v Orlických horách 84.  Šířeno elektronicky a zdarma,
nepodléhá registraci. Vydáváno od července roku 2010. Příspěvky posílejte elektronicky na barbora@neratov.cz – příští uzávěrka je ke
dni 25. 1.2.  2020. Kontakt a přihlášení odběru: tel.: 494 530 058, e-mail: nove@neratov.cz., archiv měsíčníku na www.neratov.cz.





I přes to můžete podpořit projekty Farní charity Rychnov nad Kněžnou, která více než
25 let pomáhá potřebným.

Výtěžek Tříkrálové sbírky 2021 bude použit podle schváleného záměru na obnovu
vybavení Stacionáře sv. Františka v Rychnově nad Kněžnou pro seniory a lidi s
mentálním a kombinovaným postižením. Dále poputuje pomoc k rodinám s více dětmi
ve městě a regionu, rodinám s postiženým dítětem a rodinám v nouzi. Část výtěžku
bude také poskytnut Sdružení Neratov, na realizaci humanitárních projektů v Indii v
oblasti Bangalore-Karnataka a Belgaum a na pomoc při mimořádných situacích.

nebo přispět do on-line pokladničky na:
 https://www.trikralovasbirka.cz/jak-prispet/financni-dar/

Současná složitá situace nám zatím nedovoluje definitivně rozhodnout o
tom, zda Vás koledníci navštíví i osobně ve Vašich domovech. Vše se bude

odvíjet od aktuální situace a nařízení vlády.

Chceme, aby Tříkrálová sbírka byla bezpečná pro dobrovolníky i pro dárce, a
tak se bude odehrávat v on-line prostředí.

Můžete zaslat finanční obnos na účet Tříkrálové sbírky 
66008822/0800, VS: 77705023

Pomůžete i sledováním TŘÍKRÁLOVÉHO KONCERTU v neděli 10. ledna 2021 od
18 hod. na ČT 1.


